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[Kai Maltko.] 
ning direkte på de større arbejdspladser, 
hvor egnede afstemningsmuligheder kan 
fremskaffes. 

Endelig en sidste betydningsfuld og prin- 
cipiel ændring i forligsmandsloven indeholdt 
i vore forslag fra den socialistiske arbejds- 
gruppe: der må gøres definitivt ende på 
den karikatur, at nogle store forbund med 
mange gange titusinder af medlemmer, der 
stemmer alene ved kompetent forsamling på 
medlemmernes vegne, også deltager i sam- 
menkædning, hvilket i mange tilfælde kan 
blive udslaggivende for afstemninger om et 
mæglingsforslag som helhed, uanset de di- 
rekte medlemsaf stemninger andetsteds. 
Forbund med denne i sit væsen udemokrati- 
ske struktur må i alle tilfælde fremtidig ude- 
lukkes fra enhver sammenkædning eller 
påbudt gruppeafstemning. 

Dette er nogle, vigtige hovedpunkter i 
vort forslag til ændring af lov om mægling i 
arbéjdsstridigheder, der er en reaktion mod 
en stadig mere udemokratisk tendens i fag- 
bevægelsens udvikling, som truer rettighe- 
derne for medlemmerne. Et  vigtigt skridt 
mod reelt fagligt demokrati. Jeg skal i øv- 
rigt henvise til lovforslaget og de dertil 
knyttede bemærkninger. 

Måske kan dette lovforslag, om ikke andet, 
få partierne til at afklare, hvad de mener, 
når der tales om at skabe bedre klima på 
arbejdspladserne og om industrielt demo- 
krati. Udgangspunktet er fagligt demokrati, 
og kravene herom har længe været rejst i 
dansk fagbevægelse. Og denne debat vil 
blive aktiviseret før og under den kom- 
mende overenskomstsituation. Herom er 
ingen tvivl. Lad os altså få lidt demokratise- 
rende lovgivning i praksis i stedet for 
skønne fraser. 

Arbej dsministeren (Lauge Dahlgaard): 
Herved tillader jeg mig at fremsætte forslag 
til lot om ændring af lov om mægling i arbejds- 
slridigheder. 

Den 2. oktober 1970 blev der. mellem 
Dansk Arbejdsgiverforening og Landsorga- 

., - nisationen i Danmark indgået en aftale om 
forhandlingsregler. 

Ved § 9 i disse forhandlingsregler er der 
gennemført en ændring i reglerne om af- 
stemning om et af forligsmanden stillet 

mæglingsforslag, idet det fastsættes, at der 
til forkastelse af et mæglingsforslag kræves, 
at over halvdelen af de afgivne stemmer er 
nej-stemmer, og at disse nej-stemmer udgør 
mindst 35 pet. af samtlige stemmeberetti- 
gede. 

Da gennemførelse af denne bestemmelse i 
forhandlingsreglerne forudsætter en æn- 
dring af loven om mægling i arbej dsstridig- 
heder, har de to organisationer i fællesskab 
anmodet arbejdsministeriet om, at et lov- , 
forslag med et sådant sigte fremsættes. 

Forligsinstitutionen har over for arbejds- 
ministeriet anbefalet, at der ved ændring af 
loven om mægling i arbejdsstridigheder til- 
vejebringes hjemmel for den af hovedorgani- 
sationerne aftalte afstemningsordning, idet 
forligsinstitutionen samtidig har tilkende- 
givet, at den finder, at den omhandlede af- 
stemningsbestemmelse bør være generelt 
gældende. 

Da regeringen finder det ønskeligt at 
imødekomme de to hovedorganisationers 
anmodning og er enig i det af forligsinstitu- 
tionen udtalte, stilles der forslag om æn- 
dring af loven om mægling i arbej dsstridig- 
heder i overensstemmelse hermed. 

Forslaget indeholder tillige en række an- 
dre ændringer, hovedsagelig af redaktionel 
karakter/ 

Regeringen har herefter fundet det rigtigt, 
at overvejelse af det ønskelige i gennem- 
førelse af andre ændringer i mæglingsloven 
indtil videre udskydes. De to hovedorgani- 
sationer har under forhandling med arbejds- 
ministeriet erklæret sig enige heri. 

Idet jeg henviser til forslaget og bemærk- 
ningerne dertil, anbefaler jeg forslaget til 
folketingets hurtige og velvillige behand- 
ling. 

Endvidere tillader jeg mig at fremsætte 
forslag til lov om ændring af lov om retsfor- 
holdet mellem arbejdsgivere og funktionærer. 

Funktionærloven har siden vedtagelsen af 
den første funktionærlov i 1938 været æn- 
dret flere gange, senest ved loven af 20. 
marts 1964. 

. Den daværende arbejdsminister og det 
folketingsudvalg, der behandlede forslaget, 
der lå til grund for denne lov, enedes om at 
gøre spørgsmålet om en eventuel udyidelse 
af funktionærbegrebet i lovens § 1 samt for- 
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[Arbejdsministeren.]. 
skellige spørgsmål vedrørende lovens § 10 
om funktionærernes organisationsret1 og for- 
handlingsret til genstand for behandling i et 
sagkyndigt udvalg nedsat af arbejdsmini- 
s t e r e n . .  

Udvalget, der blev nedsat i foråret 1964, 
fik senere pålagt tillige at overveje spørgs- 
målet om en ændring af bestemmelsen i 
funktionærlovens. S 8 om efterindtægt, såle- 
des at reglerne om efterindtægt også skulle 
gælde for en kvindelig funktionærs ægte- 
fælle. 

Om dette sidste spørgsmål indstillede ud- 
valget i sin betænkning, afgivet i december 
1968, at funktionærlovens § 8 ændredes så- 
ledes, at der på dette punkt gennemførtes en 
ligestilling mellem mandlige og kvindelige 
funktionærer. Lovforslaget indeholder en 
ændring i overensstemmelse hermed. 

Om spørgsmålet om udvidelse af funktio- 
nærbegrebet i lovens § 1 til også at omfatte 
undervisningsvirksomhed opnåedes der ikke 
enighed i udvalget. Et flertal af udvalget 
fandt ikke grundlag for en sådan udvidelse, 
medens et mindretal, bestående af lønmod- 
tagerrepræsentanterne, fandt en sådan ud- 
videlse rimelig. Jeg skal herved henvise til 
udvalgets betænkning. 

Spørgsmålet har på grundlag af udvalgets 
betænkning været gjort til genstand for fort- 
satte overvejelser, hvori undervisningsmini- 
steriet har været inddraget. Resultatet af 
disse overvejelser er blevet, at der ikke i for- 
slaget er medtaget nogen ændring med sigte 
på udvidelse af funktionærbegrebet. 

Det er regeringens opfattelse, at det er 
ønskeligt, at alle lønmodtagergrupper efter- 
hånden opnår lignende tryghed i ansættelsen 
som funktionærer. Vejen frem er imidlertid 
næppe en gradvis udvidelse af funktionær- 
begrebet, hvorved der tværtimod let vil 
kunne skabes .usikkerhed om grænserne for 
funktionærlovens område. Regeringen ser 
med sympati på den udvikling, der synes at 
være ved at komme i gang, og hvor der mel- 
lem løntagere uden for funktionæròmrådet 
og arbejdsgiverne i stigende grad aftales 
ansættelsesvilkår af funktionær lignende ka- 
rakter. 

I overvejelserne om ændring af funktio- 
nærloven er også indgået fra anden side 
fremkomne forslag. 

Jeg skal lier nævne den række punkter, 
som Fællesrådet for danske Tjellestemands-, 
og Funktionærforeninger er fremkommet 
med. og som har været gjort til genstand for 
forhandling mellem .Fællesrådet og . arbejds- 
ministeriet. 

Fællesrådet peger bl. a. på de særlige pro- 
blemer for de ældre funktionærer. 

Hvor ændrede forhold for virksomheden 
eller andre omstændigheder bringer ansæt- 
telsen til ophør, vil der opstå særlig van- 
skelige omstillingsproblemer for de funktio- 
nærer, der gennem længere tid har været 
tilknyttet samme virksomhed. 

En hjælp for sådanne funktionærer ved 
omstillingsproblemer opnås etter regerin- 
gens opfattelse bedst ved at tilsikre de på- 
gældende funktionærer en ekstra ydelse ved 
fratrædelse. Det foreslås derfor, at der ved 
en ny bestemmelse, § 2 a, indføres en sådan 
홢fratrædelsesløn". Herom henviser jeg i øv- 
rigt til forslaget og bemærkningerne dertil. 

Fællesrådet har endvidere peget på, at 
bestemmelserne om ufravigelighed i særlige 
tilfælde - -  f.eks. hvor der er spørgsmål om 
at ansætte en revalidend 홢 kan medføre, 
at ansættelse ikke sker. 

Regeringen er enig i dette synspunkt,, ,og 
der stilles derfor forslag om, at der af ar- 
bejdsministeren kan fastsættes regler, hvor- 
efter visse af lovens bestemmelser kan, fra- 
viges i særlige tilfælde. Herom og om det 
i øvrigt i forslaget indeholdte henviser jeg til 
forslaget og de dertil knyttede bemærknin- 
ger. 

Fra Fællesrådet og i øvrigt også fra,anden 
side har der været rejst spørgsmål om etable- 
ring af et særligt nævn til at behandle sager 
om usaglig opsigelse. Dette spørgsmål, har 
været undergivet indgående overvejelser, i 
hvilke justitsministeriet har været inddra- 
get. Regeringen må være af den opfattelse, 
at det ikke vil være hensigtsmæssigt at hen- 
skyde behandlingen a,f sager om usaglig op- 
sigelse til et særligt hævn. Herved er bl. a. , 
taget i betragtning, at en sådan ordning 
kunne medføre en uhensigtsmæssig opspalt- 
ning af en funktionærsags enkelte bestand- 
dele, og at der allerede efter gældende ret i 
vidt omfang er' sikret sagkundskab i disse 
sager. Der kan også peges på, at der efter 
gældende regler er mulighed for at få bevil- 
get fri proces. En nærmere, uddybning af 
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''[.årh,,jdsmifflstoren.] ' 
spørgsmålet vil dog-kunne; 'sk e under det- 
Údvalgsarbejde, som vil finde sted om lov- 
forslaget. 5 ; . 홢 

jeg anbefaler herved lovforslaget til folke- 
iïingets velvillige b e h a n d l i n g . .  ; 

Den første sag ,på, I dagsordenen»y;ar:, ! 

Spørgsmål om meddelelse af orlov til Jolke- 
tingsmand Niel s Andersen../'.V'l . 

Formanden: Dersom ingen, gør indsigelse, 
vil jeg betragte det som vedtaget,'at at 'den 
ønskede orlov 'meddeles fra og med d. 8. 
november dl; å. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var : 

Spørgsmål om ,igtdk(tldelse af. stedfortræde- 
ren: for folketingsmand Niels Andersen. 홢 

Fo.rmanden,:, Dersom, ingen gør indsigeisej 
vil jeg betragte;dejb som -vedtaget, at sted- 
fortræderen indkaldes. (Ophold). De t  er 
vedtaget. Gårdejer Alfred Bøgh vil herefter 
blive j indkaldt som midlertidigt medlem- af 
folketinget fra og, med d. 8. november d. å. 
H a n  har i skrivelse, af, 3. november d. å. 
meddelt, at han er villig til > at indtræde som 
midlertidigt medlem., 

D e n  næste sag på dagsordenen vår: ' r 

Indstilling fra uclvalget., til valgs 홢홢 prøvelse. 

Ordføreren for udvalget til valgs prøvelse 
(Gerda -Møller): I skrivelse af 21. f. m. anmo- 
dede folketingsmand Orla Møller om orlov 
på grund af udsendelse i offentligt hverv fra 
og med den 2 j november d; å., og i sit: møde 
den 27. f. m. vedtog folketinget at meddele 
den ønskede orlov og at indkalde stedfor- 
træderen som midlertidigt - medlem. Første 
stedfortræder for socialdemokratiet i Ålborg 
amtskreds, hvor hr. Orla Møller er valgt, er 
kirkegårdsinspektør Jens Jensen, der i skri- 
velse af 27. f. m. har meddelt, at han er vil- 
lig, til at indtræde som midlertidigt medlem 
af folketinget i anledning af hr. Orla Møllers 
orlov;. 

I skrivelse af 129. f. m.. anmodede , folke- 
tingsmand Niels Andersen om orlov fra og 

med den 8. november på grund af udsen- 
dèlse i offentligt hverv, og i sit-møde i dag 
har folketinget vedtaget at meddele den 
ønskede Orlov og at indkalde stedfortræde., 
ren- som midlertidigt ..medlem. "iF ørste sted- 
fortræder for venstre i Ålborg amtskreds, 
hvor: hr; Niels Andersen er valgt, er gårdejer 
Alfred Bøghj':der i skrivelse af; 3. d. m. har 
meddelt, at han er villig« til at indtræde som 
midlertidigt medlem af folketinget, såfremt 
folketinget måtte tilstå hr. Niels Andersen 
orlov. f/--,, 홢홢 

Udvalget til valgs prøvelse har gennem- 
gået den af indenrigsministeriet i medfør af 
valgloven udarbejdede stedfortræderliste og 
de øvrige dokumenter, og udvalget indstiller 
herefter enstemmigt, ; .i .<홢 - 
at kirkegårdsinspektør Jens Jensen godken- 

des som midlertidigt medlem af folketin- 
get fra og med den 2. november d. å., og 

gårdejer Alfred., Bøgh godkendes som 
: midlertidigt medlem af folketinget fra og 
med den 8. november d. å. 홢 J 홢 

.Hermed sluttede forhandlingen. 

, Udvalgets indstilling om godkendelse af 
kirkegårdsinspektør Jens Jensen s'Om midler- 
tidigt medlem af fölk&tinget fra og med den 2. 
november 1970 , 
vedtoges enstemmigt med 12,2 stemmer. 

Udvalgets '..indstilling '' om godkendelse 'al - 
gårdejer Alffed Bøgh som midlertidigt medlem 
af folketinget fra og med den 8: november 1970 
vedtoges enstemmigt med 123, stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

' Spørgsmål til ministrene. 

Af Henry Møller til forsvarsministeren: 
:\,Hvilke oplysninger kan ministeren 

give om udflytning af søværnets skoler til 
:Frederikshavn?,':" t, 

. Skriftlig begrundelse: . /  

홢 Man har i Frederikshavn modtaget medde- 
lelser om udflytning og:samling ,af søværnets 
skoler i denne by med stor tilfredshed. 
Eil, sådan udflytning er, naturligvis en stor 
fordel for en by af Frederikshavns karakter. 
Men inden fordelene kommer, er der natur- 
ligvis også problemer, der skal klares. Plan- 
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[Henry Møller.] ; 
lægning, boligbyggeri og meget andet påvir- 
kes af udflytningen, og jeg finder det derfor 
ønskeligt, at man i Frederikshavn får nær- 
mere oplysninger om tidsfrister m. v. Mit 
spørgsmål har til hensigt at give ministeren 
anledning til: at fremkomme med sådanne 
oplysninger. 

Forsvarsministeren (N'inn- H ansen):. Det 
spørgsmål, hiv Henry Møller har stillet, ved- 
rører hele forsvarets udflytning, men dre- 
jer sig specielt om udflytningen af søværnet 
til Frederikshavn. 

Jeg vil gerne henvise til den redegørelse, 
jeg tidligere har givet her i det høje ting, 
hvoraf fremgik, at regeringen har den opfat- 
telse, at flådestationerne i Korsør og Frede- 
rikshavn bør udnyttes mere effektivt; jeg 
har på baggrund heraf med finansudvalgets 
tilslutning iværksat udflytning af 'en række 
værkstedsområder til Korsør og Frederiks- 
havn. Det er også besluttet at forøge skibs- 
aktiviteten ved flådestation Frederikshavn, 
idet jeg gør opmærksom på, at det er rege- 
ringens hensigt, at Frederikshavn i fremti- 
den skal være hovedflådebasen, skal være 
det sted, hvor vi har den største aktivitet 
for søværnet. < 

Sideløbende hermed har der været foreta- 
get grundige undersøgelser om mulighederne 
for at flytte andre aktiviteter fra Køben- 
havn til Frederikshavn. En arbejdsgruppe 
har således for nylig afgivet en indstilling 
om mulighederne for at flytte en række af 
søværnets specialskoler dertil. Arbejdsgrup- 
pens beretning, der også indeholder en 
række økonomiske aspekter, har siden' afgi- 
velsen været til behandling i finansministe- 
r i e t . . .  

Under dette arbejde .og i forbindelse med 
undersøgelserne har Frederikshavn kom- 
mune og de nordjyske folketingsmedlemmer 
vist stor interesse for spørgsmålet, hvilket 
jeg gerne vil udtrykke min taknemlighed 
for, også fordi Frederikshavn kommune har 
været i stand til løbende at fremkomme med 
initiativer og tilbud, som i høj grad har 
været medvirkende til, at en acceptabel løs- 
ning har kunnet skitseres. 

Det fremgår af materialet, at dei omhand- 
lede specialskoler har en samlet fast stab på 
230 personer, og elevantallet varierer mel- 
lem 450 og 6,25 daglig, årlig omkring 7.000. 

Udgifterne ved etableringen af specialsko- 
lerne i Frederikshavn vil. andrage -ca. 62 
mill. kr. En yderligere udflytning af konsta- 
belskolen vil koste ca. 28 mill. kr. Selv om 
det er noget, der i givet fald måtte foregå i 
løbet af nogle år, vil det være nødvendigt at 
søge ekstraordinære bevillinger, såfremt en 
sådan udflytning skal gennemføres. 

Vi lægger , som altid, når det. drej er sig om 
forsvaret, først og. fremmest vægt på de be- 
redskabsmæssige hensyn, og i den forbin- 
delse vil jeg gerne sige, at forsvarskomman- 
doen vedrørende dette udflytningsspørgsmål 
har udtalt, at man ikke finder det betænke- 
ligt af operative og beredskabsmæssige årsa- 
ger at øge sø værnets, aktiviteter i Frederiks- 
havn og samtidig foretage en neddæmpning 
i København. 
홢 I, forbindelse med behan.dli.ngen af sagen 

om placering af den såkaldte, taktiske, træ- 
ner, som finansudvalget gav bevilling til i 
foråret, .men hvor placeringen ikke er. ,be- 
stemt, vil spørgsmålet ,om udflytning blive 
behandlet på det, førstkommende møde i 
regeringens .økonomiudvalg. Herefter fore- 
står en række andre forhandlinger ikke 
mindst med søværnets personel. Som det 
fremgik af de tal, jeg angav, er det, mange 
personer, det kan.komme til at dreje sig om, 
hvis vi gennemfører udflytningen; derfor 
tror jeg, spørgeren er enig med mig i, at det 
er ganske nødvendigt at bruge den tid,: der 
skal til også for at drøfte sagen med perso- 
nellet og dets, organisationer. 

Jeg forventer endvidere, at der meget 
snart vil finde en drøftelse sted med finans- 
udvalget i forbindelse med sagen om place- 
ringen af den taktiske træner, og vil også 
meget gerne holde de nordjyske folketings- 
medlemmer orienteret om sagens gang. 

Henry Møller: Jeg vil gerne takke for- 
svarsministeren for det svar, jeg fik på mit 
spørgsmål., Jeg, behøver ikke at knytte flere 
kommentarer dertil end at sige, at man nå- 
turligvis fra Nordjylland og, fra Frederiks- 
havn vil være med til det samarbejde, der 
skal foregå i fremtiden, således at vi kan få 
det bedst m.ulige resultat ikke alene for 
søværnet, men også for søværnets personel, 
og således at vi kan opnå det klima og gode 
tilhørsforhold, som vi gerne skulle have in-' 
den for værnet. 

Hermed sluttede spørgsmålet.. -I I. 
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Af Sigsgaard til finansministeren:' 
홢Finder ministeren det rimeligt, at va- 

relager lo vens muligheder for nedskrivning 
' på de såkaldte bindende kontrakter ud-' 

n t t e s  saledes,' at der nedskrives på kon- 
' trakter, som er indgået mellem aktiesel- 
skaber eller firmaer, som reelt beherskes 
af samme person eller selskab, f. eks. ved 
at udenlandske datterselskaber her i lan- 
det nedskriver på bindende kontrakter 

7 indgået med d e t  udenlandske mo dersel- 
skab?" 

Skriftlig begrundelse:, 

I henhold til loven om skattemæssig ned- 
skrivning på varelagre, varelagerloven, er det 
tilladt erhvervsdrivende aktieselskaber og 
personer at foretage nedskrivning på indtil 
30 pct. på  varekøb foretaget på bindende1 
kontrakt til levering i det kommende regn- 
skabsår, idet dell er bestemt, at der højst 
kan nedskrives på en fjerdedel af et års for- 
brug. Denne regel blev gennemført, da pri- 
serne på råvarer var stærkt svingende og 
forsyningerne vanskelige. 

I dag bruges reglen i en række brancher, 
hvor der ikke er fare for prisfald. Den virker 
dermed alene som en mulighed for at ned- 
bringe den skattepligtige indkomst og der- 
ved spare skat. 1 

VS har altid ment, at loven var udtryk 
for en ensidig form for skattebegunstigelse 
til erhvervslivet og har derfor i foråret fore- 
slået bestemmelsen ophævet. 

Det har gennem de'senere år vist: sig, at 
bestemmelsen ikke blot bruges i stigende 
grad, men også at den udnyttes til at fore- 

- 홢 tage nedskrivning på kontrakter, som er 
indgået mellem aktieselskaber og firmaer, 
der beherskes af samme personer eller aktio- 
nærgrupper. Således foretager udenlandske 
datterselskaber her i landet nedskrivning på 
ordrer fra de udenlandske moderselskaber, og 
en række industrivirksomheder er bevidst 
delt op i et produktionsselskab og et handels- 
selskab for derved at udnytte mulighederne 

. for nedskrivning i handelsselskabet på kon- 
trakter med produktionsselskabet. Det sam- 
me foregår mellem selskabet og firmaer,, hvor 
1 eks. produktionen udføres af et personejet 
firma og salget af et aktieselskab. Hundre- 
der af selskaber og firmaer slipper helt for at 
betale skat ved at bruge bestemmelsen. 

Da dé pågældende kontrakter kun indgås 
af skattemæssige årsager og det reelt er de 
samme personer, der skriver under både 
som køber og sælger, virker det helt urime- 
ligt, at der tillades nedskrivning selv efter 
den nugældende I o v .  "  ; ; 

Jeg mener, at den nugældende lovbestem- 
melse helt skal ophæves, men vil bede mini- 
steren 홢 indtil det eventuelt kan ske 홢 
søge at forhindre, at der tillades nedskriv- 
ning på kontrakter, der kun er' indgået af 
skattemæssige årsager, mellem økonomisk 
forbundne og afhængige' aktieselskaber og 
firmaer.  ̂

Sigsgaard: Ud over de ordinære afskriv- 
ningsregler findes der nogle, som ikke er 
sagligt begrundet, men i: realiteten kun er . 
legalt skattesnyderi. 홢 

Nedskrivning på bindende kontrakt er en 
af dem. Den går ud på, at når et firma har 
indgået kontrakt om leverance af nogle va- 
rer' til næste år, kan firmaet allerede i år 
trække en del af prisen fra, på skatteskema- 
et, selv om det endnu ikke har,betalt én kro- 
ne. Der er mange eksempler på, at selska- 
berne kan mingelere sådan med denne regel, 
at de'helt slipper for at betale skat. 

Finansministeren vil jo ikke være med til 
at afskaffe denne afskrivningsfidus helt, 
men når der nu findes eksempler på, at et 
selskab' deles op i' dels ' et produktionssel- 
skab, dels et handelsselskab, for at handels- 
selskabet skal kunne skrive af på sine køb hos 
produktionsselskabet, og når det er indly- 
sende for enhver, at nært forbundne selska- 
ber, f. eks. benzinselskaberne og deres uden- 
landske moderselskaber, kan mingelere med 

. reglen, som de har lyst, så er der her tale 
om, at reglen bruges imod sin hensigt alene 
for at opnå en skattebesparelse. 

Jeg går ud fra, at ministeren, der jo ram- 
mer hårdt ud efter almindelige arbejdsind- 
tægter, vil1 standse i hvert fald dette mis- 
brug. ' 

Finansministeren (Poul Møller): Reglerne 
Ollr nedskrivning på varelagre og varepartier 
indkøbt på bindende kontrakt har to hoved- 
formål. For det første giver reglerne er- 
hvervsvirksomhederne mulighed for ved en 
indkomstopgørelse at tage hensyn til risi- 
koen for prisudsving. For det andet får virk- 
somhederne'gennem disse regler mulighed 
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for inden for visse rammer at udjævne svin- 
gende årsindtægter, så de opnår en mere 
jævn og stabil skattebetaling samt en skat- 
temæssig kredit. Derimod giver reglerne 
ikke virksomhederne en definitiv skattebé-, 
sparelse, idet det beløb, der nedskrives på 
kontrakter det ene år, kommer til indtægt 
året efter. Det er altså ikke helt rigtigt, når 
hr. Sigsgaard i den skriftlige begrundelse 
taler om hundreder af virksomheder, der på 
grund af disse regler slipper helt for at be- 
tale skat. 

I den skriftlige begrundelse siger hr. Sigs- 
gaard, at kontraktnedskrivningerne efter 
venstresocialisternes opfattelse bør afskaf- 
fes. Lad mig for en ordens skyld fastslå, at 
det er jeg ikke enig i: Den forrige regering 
fik jo vedtaget en afvikling af disse regler, 
men det blev ændret efter regeringsskiftet; 
det begrundedes netop med de to hensyn, 
jeg nævnte før. 

Hr. Sigsgaards spørgsmål går da ud på, 
om jeg finder det rimeligt, at der også kan 
nedskrives på bindende kontrakter, der ind- 
gås mellem et moderselskab og dets datter- 
selskab, eller i andre tilfælde, hvor de to 
parter i kontraktforholdet er nært knyttet 
til hinanden. 

I mange tilfælde tror jeg, det kan være 
helt rimeligt, at man kan opnå den samme 
skattemæssige kredit, når man handler med 
et datterselskab el. lign., som når man 
handler med fremmede. Lad mig som eks- 
empel nævne et aktieselskab, der i mange 
år har bestilt sine varer hos et fremmed sel- 
skab og foretaget nedskrivninger på de 
pågældende kontrakter; det kan da være en 
særdeles fornuftig og rimelig disposition, 
hvis det købende aktieselskab erhverver 
aktierne i det andet selskab, og jeg kan ikke 
se, hvorfor det skulle stille selskabet ringere 
i henseende til kontraktnèdskrivning. 

Spørgsmålet kan måske give anledning- til 
at nævne varelagerlovens § 4, stk. 1, hvoref- 
ter den skattepligtige ikke kan foretage 
kontraktnedskrivning på et bestilt varepar- 
ti, hvis han har videresolgt det. Endvidere 
er der jo en vis kvantitativ begrænsning i 
adgangen, til kontraktnedskrivning; det 
nævner hr. Sigsgaard også i 홢 den skriftlige 
begrundelse. 

Hr. Sigsgaard anfører, at kontraktned- 

skrivning bruges i i stigende grad. Jeg har 
ikke helt den samme fornemmelse, men der 
foreligger ingen'statistik; om det, så vi kan 
altså ikke vide noget præcist. 

Sigsgaard: Jeg ved ikke, om jeg kan sige, 
at det overraskede mig, at ministeren 'ikke 
kunne give tilsagn om i hvert fald at 
standse det, jeg her li ar kaldt det oplagt 
urimelige mis brug af reglen, der finder sted; - 
men beklageligt er det i hvert fald. 

Ministeren nævnte, at reglen er indført for 
at imødegå den risiko, der lige efter krigen 
var for store prisudsving; den risiko tror jeg 
for det første ministeren er enig med mig om 
ikke rigtig findes mere. For det ândet er det 
ikke en risiko, der gør sig gældende, når 
talen er om to nært beslægtede selskaber; de 
kan j o fastsætte deres interne: priser fuld- 
stændig, som de har lyst til.,,, ,홢 

Ministeren sagde videre, at der ikke ville 
være tale om nogen varig besparelse for sel- 
skaberne. Det er jeg ikke helt enig i. I-Ivis 
der er tale om selskaber, der er inde i en 
stærk udvikling, og som foretager indkøb, 
der er stærkt stigende fra år til år, er der i 
ogl for sig tale om en i hvert fald temmelig 
varig besparelse. Jeg vil gerne stille jet til- 
lægsspørgsmål. Ministeren sagde, at 'han 
ikke kunne vurdere, om jeg havde ret i, at 
der var tale om en stigende brug'af bestem- 
melsen på den måde, som jeg'beskrev. Jeg 
vil gerne spørge, om ministeren kan foretage 
en undersøgelse f. eks. ved at spørge et par 
udvalgte kommuner om,, hvor meget reglen 
bruges, og hvad brugen af den koster staten 
og kommunerne i skatteindtægt; så har vi 
ligesom lidt mere grundlag for at diskutere. 

Jeg kan tilføj e, at de oplysninger, j eg har 
givet i den skriftlige begrundelse for mit 
spørgsmål, stort set er blevet bekræftet af 
홢 skattedirektør Kaj Holm i Århus i radioens 
Orientering i aftes. ' 

Finansministeren (Poul Møller): Af hen- 
syn til hele bedømmelsen af afskrivningsre- 
gelsystemet vil jeg gerne prøve at undersø- . 
ge, 0111 jeg kan fremskaffe noget materiale, 
således a t  vi kan få størrelsesforholdet nær- 
mere be.lyst,., / 

Hermed sluttede spørgsmålet. 
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Af Kai Moltke til j ustitsm inister en: 
"Agter ministeren at foreslå en ændring 

i straffelovens lidet effektive åg'erp aragraf 
(paragraf 282), eller skal udlånsrente på 
op til 300 pct. p. a. fortsat være legal in- 

.: den for rammerne af regeringens' såkaldte 
indkolllstpolitild" 

Kai Moltke: Det er et gammelt spørgsmål, 
jeg har draget frem lier i folketinget. Både 
justitsministeren og jeg erindrer sikkert, at 
det ikke er første gang, vi beskæftiger os 
med disse sager. 
... Jeg rejste første gang spørgsmålet den.24. 
maj 1967 over for justitsministerens forgæn- 
ger, og da lovede man, at man ville under- 
søge det sammen med justitsmyndigheder- 
ne. Jeg rejste det endvidere den 8, marts 
19,68 og fik den oplysning af justitsministe- 
ren, at man ville vende tilbage til spørgsmå- 
let gennem et. udvalg eller en kommission 
med højesteretsdommer Schaunlhurg som 
leder. 

Når tingene, ligger sådan, kan det efter så 
lang en behandling ikke undre mig, at poli- 
tÏet for nylig for anklagemyndighedens ved- 
kommende afgav en meget klar erklæring, 
gående ud på, at man godt forstår, at den 
pågældende reagerer over for en effektiv 
rente på 300 pet. om året, men hvis der ikke 
foreligger en egentlig udnyttelse af en even- 
tuel nødsituation hos låntageren, er der ikke 
tale om åger i straffelovens forstand. Hvis 
låntageren derimod udtrykkelig har meddelt 
pengeudlåneren, at han ville komme i meget 
alvorlige vanskeligheder, hvis han ikke fik 
dette beløb, ville der være tale om ager. 

Ja, ,RU ved justitsministeren 홢 jo lige så 
godt som jeg, at hvis mali siger, man befin- 
der sig i en meget vanskelig økonomisk situ- 
ation, får man ganske simpelt ikke noget 
lån, og så behøver man ikke at, diskutere 
rentens højde. 

Men nu er regeringen jo inde på det eks- 
periment, som hedder indkomstpolitik, og 
når man mener at kunne lægge en ind- 
komstpolitisk ramme og lade staten kontrol- 

I lere i alle enkeltheder, hvorvidt samfundsø- 
konomien holder til, at f: eks. en arbejds- 
mand får 10 øre mere i timen, så kan jeg da 
ikke tro, at justitsministeren vil mene det 
rimeligt, at vi har en lovgivning her i lan- 
det, som skaber en sådan ulighed, at man 
simpelt hen også i fremtiden siger, at man 

godt må tage en rente på 300 pct. ved pri- 
vat långivning, at det ikke er i overensstem- 
melse med straffeloven. 

Det er derfor, jeg har ønsket at genoptage 
spørgsmålet og spørge justitsministeren: 
skal det fortsat være muligt lovligt og uden 
om straffelovens rammer at tage en åger- 
rente på 300 pct., om året? 

.Justitsministeren (Thestrup): Som det vil 
være spørgeren bekendt -  spørgeren 
nævnte det endog selv 홢 nedsatte jeg i juni 
1968 på foranledning netop af et spørgsmål, 
som spørgeren stillede, et udvalg, hvis op- 
gave det er at fremkomme med en vurde- 
ring af de gældende strafferetlige og civilret- 
lige regler vedrørende åger og eventuelt 
stille forslag om ændrede regler. Det er ved 
udvalgets nedsættelse forudsat, at spørgs- 
målet om finansieringen og afbetalingshan- 
delen indgår i udvalgets overvejelser. 

I oktober 1968 blev udvalget i anledning 
af et spørgsmål fra Søren B. Jørgensen an- 
modet om også at overveje problemerne 
omkring spekulationen med pantebreve.' 

I forbindelse med behandlingen af forslag 
til beslutning vedrørende Boss of Scandina- 
via redegjorde jeg i april 1969 for udvalgets 
hidtidige arbejde. Som jeg dengang gav til- 
sagn om,, henstillede jeg i maj 1969 over for 
udvalget, at det fremmede sit arbejde mest 
muligt. 

Det er over for mig oplyst, at udvalget nu 
i det .væsentlige har afsluttet behandlingen 
af det indhentede omfattende materiale og 
har påbegyndt udarbejdelse af sin betænk- 
ning. Denne forventes at kunne foreligge i 
første halvdel af 1971. Førend udvalgets 
betænkning foreligger, finder jeg det meget 
vanskeligt at foretage den nødvendige vur- 
dering af, om der er behov for ændring af 
straffelovens. § 282 f eller: andre lovgivnings- 
mæssige foranstaltninger. Jeg mener derfor, 
det v i l  være rigtigst at afvente udvalgets 
betænkning, der som nævnt kan ventes i 
løbet af nogle få måneder. 

Kai Moltke: Ja, jeg ventede i og for sig' 
ikke andet svar nu. Man er klar over, at det 
er et meget vigtigt spørgsmål, og vi har fået 
at vide fra, politiets side, at det er en meget 
uholdbar straffelov, vi har. Når man så sær- 
lig, beskæftiger sig med andres indtægter og 
former for indtægt, synes jeg virkelig, det 
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ville være en god moralsk begyndelse, hvis 
justitsministeren: sørgede for, at vi, inden vi 
bliver præsenteret for mere indkomstpolitik, 
i alle tilfælde fik korrigeret de strafferetlige 
og civilretlige bestemmelser, der her er tale 
om. Det civilretlige er vel aftaleloven og 
dens bestemmelser; det kan dog ikke være 
afhængigt af alt det andet her. 

Men hvis det virkelig er sådan, at man 
ikke på et enkelt punkt er i stand til at 
gribe ind mod oplagt åger, kan jeg kun fra 
denne talerstol opfordre befolkningen til, så 
længe visse mennesker uhindret kan indhø- 
ste 300 pet. i renter, at blæse alle de ind- 
komstpolitiske fraser en lang march. 

Justitsministeren (Thestrup): Jeg kender, 
ikke den sag, det ærede medlem hentyder 
til; det er nok ikke så oplagt en sag, som det 
ærede medlem mener. Og jeg kan i alt fald 
ikke se, at dette spørgsmål har noget som 
helst med indkomstpolitik at g ø r e .  

Hermed sluttede spørgsmålet. 

Af Kjær Rasmussen til justitsministeren: 
홢Vil ministeren nu bekræfte, at politiets 

efterretningstjeneste, udfører opgaver, 
. pålagt den som følge af, Danmarks NA- 

TO- medlemskab?" 

Skriftlig begrundelse: 
I kraft af et, menneskeligt set, beklageligt 

sygdomstilfælde er det kommet til offentlig- 
hedens kundskab, at danske efterretnings- 
folie jævnlig deltager i rutinemæssige ko- 
mitémøder i NATO-hovedkvarteret uden 
for Bruxelles. 

Fra VS' side har vi utallige gange søgt at 1 
efterspore, hvad der lå bag den daværende 
justitsminister K. Axel Nielsens .udtalelser i 
folketinget den 15. november . 1967. I anled- I 
ning af et radikalt forslag vedrørende pri- 
vatlivets fred udtalte den daværende ju- 
stitsminister bl. a.: 홢Danmark er også fort- 
sat medlem af NATO og har i denne egen- 
skab forpligtelser, som ikke , kan opfvldes 

uden et arbejde som det, efterretningstjene- 
sten udfører." (Sp. 1278, Folketingets For- 
handlinger 119. årgang, 1967-68, 1. samt 
ling). 

Den nuværende regering har lige siden 
erklæringen af 30. september 1968 insistere- 
på, at den er ophørt med at registrere lovlig 
politisk virksomhed. Derfor forekommer det 
meget mærkeligt, at en civil dansk politi- 
mand deltager i rutinemæssige møder i det 
militære NATO-hovedkvarter. 

Kjær Rasmussen: Regeringen har kun sig 
selv at takke for, at den stadig må besvare 
spørgsmål, som vedrører efterretningsvæse- 
net. For selv under store debatter her i salen 
har det  været umuligt at trænge igennem 
det fletværk af halve sandheder og hele løg- 
ne, som omgiver dette uvæsen. (Afbrydelse 
af udenrigsministeren [Poul Hartling]. Med 
udenrigsministerens tilladelse: jo. 

Når VS så stædigt forfølger disse sager, 
skyldes det ikke, at vi er fremmede agenter, 
eller at vi lider af forfølgelsesvanvid eller af 
noget andet slemt; -Vi stiller disse spørgsmål, 
og vi rejser disse debatter ud fra en oprigtig 
bekymring for den portion demokrati, vi 
dog har i Danmark. Derfor må vi vende, os 
mod det statsautoriserede snageri af demo- 
kratiske grunde, og derfor ængstes vi virke- 
lig for den rolle, som NATO stadig tydeli- 
gere har, nemlig at skulle beskytte de pri- 
vatkapitalistiske interesser i medlemslande- 
ne. Vi har jo set, at selv det svageste tegn 
på, at sociale forandringer muligvis var på 
vej i. et medlemsland, var nok til, ,at dot 
pågældende medlemsland fik en juntarege- 
ring i NATO-regie. 

På denne baggrund er det, at vi er foruro- 
liget. over danske efterretningsfolks rutine- 
mæssige besøg i NATO-hovedkvarteret. Vi 
synes, det bør stå helt klart for befolknin- 
gen, at NATO-medlemskabet også betyder 
indgreb i de grundlovssikrede frihedsrettig- 
heder, og derfor beder vi ministeren bekræf- 
te, at politiets efterretningstjeneste udfører 
opgaver, som er pålagt det som følge af 
Danmarks NATO-medlemskab, Vi svnes, 홢 
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befolkningen må have krav på at vide, hvad 
det er, venstre, de konservative og socialde- 
mokratiet i sin tid luskede os ind i. 

Justitsministeren (Thestrup): Det er en 
selvfølge, at Danmark som medlem af 
NATO må' sørge for sikkerhedsbésky ttelse 
af oplysninger, der er af fælles interesse for 
NATO-landene. Regeringen har pålagt poli- 
tiets efterretningstjeneste at bistå med gen- 
nemførelsen og føre tilsyn med overholdel- 
sen af disse sikkerhedsmæssige foranstalt- 
ninger inden for den civile statsadministra- 
tion. Repræsentanter for politiets efterret- 
ningstjeneste . deltager som naturlig følge 
heraf fra tid til anden i møder i NATO-ho- 
vedkvarteret om udarbejdelse og gennemfø- 
relse af fælles sikkerhedsbestemmelser og 
forholdsregler til beskyttelse af NATOs op- 
lysninger og dokumenter. 

Kjær Rasmussen: Jeg vil ikke just påstå, 
at jeg kan takke justitsministeren for et 
oplysende ,svår:, men et svar kom der jo da. 
Jeg kunne forstå, at det drejede sig om sik- 
kerhedsmæssige foranstaltninger. 

Jeg ved ikke, om det er for meget at 
spørge justitsministeren sådan helt direkte, 
hvad det er for vigtige sager, politiets efter- 
retningsvæsen har at drøfte med NATO 
oven i købet på rutinemæssige møder, såle- 
des som vi har forstået det af dagspressen. , 
Hvad er det for forpligtelser, man har over 
for NATO? Og hvad er det for forpligtelser, 
man på disse møder opfylder over for 
NATO? Jeg synes, at befolkningen må have 
et rimeligt krav på at vide, hvad det egent- 
lig er, der foregår. 

J ustitsministeren (,!hestrup): Ja, det er 
for længst gået op for mig, at det ærede 
medlem har svært ved at forstå, hvad der 
bliver sagt. Jeg har givet en så tydelig og 
klar og udførlig besvarelse af det ærede 
medlems ejendommelige spørgsmål, at jeg 
ikke finder anledning til at komme nærmere 
ind på det. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

Af Lennart Larson til indenrigsministeren: 
홢Vil ministeren overveje at ændre lov- 

givningen således, at man kan pålægge 

landvæsenskommissionerne at foretage 
sådanne partsfordelinger mellem offent- 
lige og private vandværker, som bliver 
nødvendige for at udføre de planer vedrør 
rende den fremtidige vandforsyning, som 
er nævnt i vandforsyningslovens § 2?" 

Skriftlig begyndelse: - 
: En af de mange motiveringer for' kommu- 
nesammenlægningerne var hensynet til for- 
bedret vandforsyning. Imidlertid har det i 
mange storkommuner vist sig vanskeligt 
under den gældende lovgivning i fremtiden 
at sikre ét sådant samarbejde mellem kom- 
munale og private vandværker, at befólk- 
ningen opnår konstant forsyning af vand af 
god kvalitet. 

Efter den nye lov om vandiorsyning (lOV 
nr. 169 af 18. april 1969) forpligtes kommu- 
nerne i § 2 til 홢at udarbejde planer for den 
fremtidige vandforsyning under hensynta- 
gen til den igangværende eller forventede 
udvikling". Hvor forholdene taler derfor, 
særlig hvor en undersøgelse af vandforekom- 
ster og en eventuel vandforsyning bør om- 
fatte flere kommuner, bérêttiges amtsrådene 
til at koordinere en sådan planlægningsudfø- 
relse. En paragraf, der klart satser mod for- 
bedring af kvalitet, kontrol samt billiggørel- 
se, en rationalisering og forenkling af vand- 
forsyningsforholdene helt op til amtsregio- 
nal f o r s y n i n g . .  ; : 

Efter lovens § 7 har indenrigsministeren 
den øverste administrative myndighed og 
overvejer, hvilke foranstaltninger der bør 
træffes for, at der til stadighed kan være en 
efter forholdene god og tilstrækkelig vand- 
forsyning. I alle kommuner er der 홢 ud 
over de kommunale værker, der umiddelbart 
indgår i samarbej det 홢1 i snesevis af andelssel- 
skaber ög: interessentskaber, der vandforsy- 
ner større eller mindre områder, og som med 
egne bestyrelser og afvigende afgiftsbereg- 
ninger ikke er pligtige at deltage i planhBg- 
ningerne eller at tage hensyn til konsekven- 
serne af den i § 2'nævnte planlægning. 

Ifølge § 26, stk. 1, har pn kommunalbesty- 
relse, som har fundet, at hensynet til befolk- 
ningens almindelige forsyning med vand har 
krævet en samordning af vandforsyningsfor- 
holdene inden for en kommune, i konse- 
kvens heraf udarbejdet plan for en samlet 
forsyning og derefter indbragt spørgsmålet 
for enlandvæsenskommission. en landvæsenskomriiission. 
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Uanset bestemmelsen i § 26, stk. 2, har en 

landvæsenskommission tilbagesendt sagen 
med forespørgsel om, hvilken hjemmel der 
er i gældende lov til at gennemføre den fore- 
lagte partsfordeling af de investeringer i 
nødvendige ledningsanlægget samarbejde og 
dermed samkøring nødvendiggør. 

Lennart Larson: Jeg er helt enig i formå- 
let med loven om vandforsyningen og de 
pligter, der herigennem er pålagt vore 
kommuner, men skal det slogan, der under 
kommunalreformen var en gennemgående 
argumentation, én by 홢 én kommune, have 
nogen mening, er det netop ved løsningen af 
opgaver, som denne, hvor bysamfundet skal 
kunne fungere som en e n h e d .  > 

Imidlertid er den løsning, loven peger på, 
ekspropriationen, den dårligst mulige, den 
mest bekostelige, og for mange kommuners 
vedkommende vil det tage mange år at få 
løst opgaven. Såfremt der derimod som fore- 
slået gives landvæsenskommissionen mulig- 
hed for at foretage en partsfordeling mellem 
de private og de offentlige vandværker, vil 
det gennem et samarbejde kunne lykkes at 
lave en ordning for vandforsyningen, der vil 
være rimelig og hurtig, idet et værk, der har 
fået en vandindvindingsret -af, samfundet, 
også naturligt vil betragte det som sin pligt 
at være med til at løse vandproblemerne i et 
bysamfund. Den, der har retten, har også 
pligten. 

En ekspropriation vil ikke alene være en 
dårlig, dyr og langsom løsning 홢 i foruré- 
ningsspørgsmål er tid ikke alene penge 홢 
men der kan ske uoprettelige skader. , 

Indenrigsministeren (H. C. Toft): Det har 
i de sidste år været et kendt problem, at 
man i udviklingsområder har måttet er-: 홢 홢 
statte en tidligere noget spredt og tilfældig 
vandforsyning med et system af større, bæ- 
rekraftige vandværker. Her i landet er 
spørgsmålet blevet accentueret ved kommu- 
nalreformens ikrafttræden, hvor en række 
kommuner, som hidtil har haft deres forhold 
ordnet gennem en større vandforsyning, er 
blevet sluttet sammen med kommuner, hvis 
vandforsyning har bygget på private vand- 
værker af ofte meget vekslende kvalitet. De 
nye storkommuner har herefter i overens- 
stemmelse med vandforsyningsloven måttet 

gå i gang med at lægge planer for, hvorledes 
dette, system af vandværker" kan komme til 
at danne grundlag for kommunens fremti- 
dige vandforsyning. Der kan herunder blive 
tale om helt at nedlægge dårlige værker og \ 
trække andre frem, der skal bære den frem- 
tidige udvikling. Der kan også blive tale om 
at bevare bestående værker, men køre dem 
ledningsmæssigt sammen, så de kommer til 
at udgøre en samlet vandforsyning. 

I vandforsyningsloven af 1969 findes 
hjemmelen for: at tilvejebringe sådanne; sam- 
lede ordninger i § 26. Efter bestemmelsen 
kan én kommunalbestyrelse, der -finder, at 
hensynet til befolkningens almindelige for- 
syning med vand kræver en samordning af 
vandforsyningsforholdene inden for kommu- 
nens område, rejse spørgsmålet over for en 
. landvæsensret om tilbagekaldelse af private 
vandværkers vandindvinclingstilladelser. 
Kommunalbestyrelsen kan samtidig rejse 
spørgsmål om ekspropriation af det private 

værks anlæg. Efter §, 26rkan; der: blive tale 
om erstatning også for inddragelse af selve 
yandindvindingstilladelsen. Hele ordningen 
betyder, at hvis et privat vandværk ikke 
frivilligt vil indgå under en samlet plan, må 
kommunen over for landvæsensretten ned- 
lægge påstand om, at værket overtages , af 
kommunen. ; .. 
: Jeg forstår spørgsmålet fra hr.., Lennart 
Larson sådan, a t, han kunne tænke sig at 
supplere § 26 med en regel, der giver kom- 
munalbestyrelsen mulighed for at: nedlægge 
en mindre; vidtgående påstand, nemlig at 
det private vandværk, hyis, det ønsker det, 
opretholdes som privat, men forpligtes,til at 홢 
gå mod i foranstaltninger, herunder f. eks. 
ledningsarbejde, som samordningen . gør 
ønskelige. 

Spørgsmålet om hjemmel til at gennem- 
føre mindre vidtgående foranstaltninger end 
e n  egentlig overtagelse j af et privat vand- 
værk har  ikke tidligere været rejst over for 
indenrigsministeriet.i Jeg vil ikke afvise, at 
det kan være heldigt at få § 26 smidiggjort 
på den måde, der er omtalt, og jeg vil derfor 
forelægge spørgsmålet for det vandforsy- 
,ningsråd, som omhandles i lovens § 8y og 
som j eg netop i disse dage har nedsat. : 

Lennart Larsøn: Jeg vil ganske kort sige 
tak til ministeren for den positive modtagel- 
se, mit forslag har fået, og jeg håber så, at 
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man vil kunne få lovgivningen lavet således, 
at den vil være smidig og let at administrere 
for kommunerne. 

. Hermed sluttede spørgsmålet, 

Af .Erik Hansen (Vejle amt) til indenrigs- 
ministeren: 
홢Kan ministeren oplyse, hvornår den.af 

> ministeren nedsatte tekniske arbejds- 
gruppe vil fremkomme med retningslinj er 

. for planlægning af sygehusvæsenets f rem- 
tidige 'Ludbygning, og om statshospitaler- 
nes-placering og forhold til amterne viI; 
indgå heri?" 홢 

Skriftlig begrundelse: 

Begrundelsen for mit spørgsmål er inden- 
- rigsministeriets cirkulære af 2. februar 1970, ' 
hvori meddeles, at indenrigsministeriet efter 
forhandling med sygehusrådet har nedsat en ; 
teknisk arbejdsgruppe til at fremkomme 
med forslag t i l  vejledende retningslinjer for ' 
planlægning af sygehusvæsenets fremtidige 
udbygning. r '  
A m t e r n e  savner hårdt disse vejledende ; 
retningslinjer, som må være en forudsætning 
for den videre planlægning af sygehusvæse- 
net inden for amterne. Man kan ikke tage , 
stilling til spørgsmål i forbindelse med plan- 
lægning, før man kender retningslinjerne for ' 
den fremtidige udbygning. Jeg mener også, 
det er vigtigt, om indenrigsministeren alle- 
rede nu kan give oplysning om statshospita-; 
lernes placering i forhold' til amterne, da ! 
dette ikke er uden betydning for én fornuf- 
tig og rationel planlægning af hele sygehus- 
væsenet. : ; / ' 

Erik Hansen (yejle amt): Ved kommunal- 
r reformens gennemførelse blev det : pålagt 
amterne at udarbejde en plan for løsningen 
af amternes sygehusopgaver på grundlag af 
vejledende retningslinjer, som indenrigsmi- 
nisteriet udfærdigede ; efter 홢 indstilling fra 
sygehusrådet. Det er en selvfølge, at så- 
danne retningslinjer ikke kan udarbejdes fra 
den ene dag til den anden. Det må tage en 
rimelig tid. / 

Sygehusvæsenets udgifter, såvel anlægs- 
udgifter som driftsudgifter, -er meget store, 
men sikkert ingen drømmer om/ at vi ikke 
skal have et effektivt sygehusvæsen. Derfor 

er det helt rigtigt, at amternes sygehusvæ- 
sen skal betragtes som en enhed og styres af 
ét sygehusudvalg for hele amtet mod: tidli- 
gere et udvalg for hvert enkelt sygehus. Det 
vil betyde en bedre planlægning, man vil 
bedre kunne indarbejde de forskellige speci- 
aler, og derved sikrer man sig, at man får 
den størst mulige udnyttelse af de beløb i der 
bevilges på dette meget væsentlige område. 

Det er. imidlertid vanskeligt for amternes 
sygehusudvalg at disponere for tiden. Man 
kan ikke planlægge, fordi man savner de 
vejledende retningslinjer. Det vil derfor 
være af stor: betydning, hvis indenrigsmini- 
steren kan oplyse, hvornår disse kan forelig- 
ge. Hvis venteperioden bliver forholdsvis 
kort, vil man i mange tilfælde kunne klare 
sig med midlertidige løsninger af proble- 
merne; man ved da, at disse vil søges løst på 
.den mest rationelle måde inden for oversku- 
elig tid. 홢; ' = ; ' 

For de amter, hvori der er placeret stats- 
hospitaler og f. eks. institutioner under 
åndssvageforsorgen, vil det være. af stor 
betydning allerede nu eller senest samtidig 
med, at man skal i'gang méd planlægnings- 
arbejdet, at få kendskab til, om statshospi- 
talerne skal overgå'til amterne, og fra hvil- 
ket tidspunkt dette skal ske, således at am- 
terne kan opnå den bedst mulige samlede 
planlægning af hele sygehusvæsenet. 

InderirigsminÎstercn (H. C. 'Tolt): Jeg vil 
gerne allerførst sige til hr. Erik Hansen 
(Vejle amt), at jeg fuldt ud forstår og aner- 
kender berettigelsen af, at amterne ønsker 
så hurtig besked som overhovedet muligt 
om de vejledende retningslinjer for planlæg- 
ningen af sygehusvæsenets fremtidige ud- 
bygning, således som den nye sygehuslov 
pålægger indenrigsministeriet at udfærdige 
dem. Det kan vel på den anden side ikke 
undre ' --  og det fremgik jo også af begrun- 
dèlsen for spørgsmålet . '- at det må tage 
nogen tid; det havde spørgeren også forstå- 
else for. : 

Som meddelt i indenrigsministeriets/cir- 
kulære af 2. februar 1970 nedsatte,ministe- 
riet den 4. november 1969 en teknisk ar- 
bejdsgruppe til at fremkomme med forslag 
til de omhandlede vej ledende retningslinj er. 
Jeg ved, at denne arbejdsgruppe, der har 
haft medicinaldirektøren til formand, 
har arbejdet overordentlig intenst med op- 
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gaven, og jeg er glad for.i dag at kunne sige, 
at indenrigsministeriet netop har modtaget 
arbejdsgruppens forslag. 

'I  overensstemmelse med ,sygehuslover vil 
jeg nu snarest optage forhandling med syge- 
husrådet om det modtagne forslag, og det er 
mit -håb, at disse forhandlinger vil kunne 
gennemføres så hurtigt, at, de vejledende 
retningslinjer kan offentliggøres og udsendes 
til de kommunale sygehusmyndigheder gan- 
ske kort efter, årsskiftet 1970-71. 

Med hensyn til spørgsmålet om statsho- 
spitalernes placering og forhold til amterne 
vil det selvfølgelig indgå i de vejledende 
retningslinjer, men jeg vil gerne gentage, 
hvad jeg har sagt før, nemlig at jeg først i 
disse dage har modtaget arbejdsgruppens 
forslag, som indenrigsministeriet derfor, 
endnu ikke har haft lejlighed til'at behandle 
nærmere. 

I øvrigt kan jeg sige, at det er regeringens 
opfattelse, at målsætningen for organisàtio- 
nen af det psykiatriske hospitalsvæsen, her i 
landet må være, at dette., i styrelsesmæssig 
henseende i frenitiden< bør ligestilles med det 
almindelige sygehusvæsen, der ej es og drives 
af kommunerne, og at der følgelig må gen- 
nemføres en overdragelse af statens hospita- 
ler for sindslidende til kommunerne. Ud fra 
denne målsætning er der den 2. oktober 
1970 nedsat et udvalg til at undersøge de 
problemer, der knytter sig til den praktiske 
gennemførelse af overdragelsen. Jeg vil dog 
i denne forbindelse gerne understrege, at der 
næppe, kan være tvivl om, at der vil være 
meget væsentlige problemer forbundet med 
en sådan overdragelse af det psykiatriske 
hospitalsvæsen til amtskommunerne. Der er 
jo her tale om, at et betydeligt afsnit af lan- 
dets samlede sygehusvæsen skal overflyttes 
fra statsligt til kommunalt regie. Hertil 

' kommer, at den nuværende placering af 
statshospitalerne rundt om i landet i de fle- 
ste tilfælde ingen relation har til de amts- 
grænser, vi .kender i dag, samt at de forskel- 
lige statshospitaler og statshospitalsafdelin- 
ger er af særdeles varierende standard. 

Uanset at indenrigsministeriet som nævnt 
ikke har haft lejlighed til at behandle forsla- 
get til vejledende retiiingslinjer, er jeg dog 
bekendt med, at forslaget, også indeholder 
bemærkninger om: udviklingstendenserne 
inden for psykiatrien. Det er vel en selvføl- 

ge, at statshospitalsudvalget i sit arbejde vil 
tage hensyn til denne del af de vejledende . 
retningslinjer om sygehusvæsenets planlæg- 
ning. Når resultatet af dette udvalgsarbejde 
foreligger, vil indenrigsministeriet kunne, 
udsende supplerende vej ledende retningslin- 
jer for amtskommunernes planlægning af 
denne del af sygehusvæsenet. 

Erik; Hansen (Vejle amt):; Jeg vil gerne 
takke indenrigsministeren for svaret, som 
jeg for den første del af spørgsmålets ved- 
kommende sådan set var nogenlunde klar 
over, men det var interessant at høre besva- 
relsen af den sidste del. Jeg er klar over, der 
er mangé: vanskelige opgaver, der skal løses, 
men jeg tror, man ude omkring vil hilse med 
tilfredshed, at der nu er blevet løftet lidt af 
sløret for de betingelser, man skal, indgå 
under. Det er vigtigt, at det hele sammen- 
arbejdes til en enhed, og der kan spares 
mange penge ved en rationel udnyttelse 
af hele vort sygehusvæsen. : 홢 

'Jeg siger tak for det. positive svar. 

Hermed, sluttede spørgsmålet. 

Af Ulla Worm til indenrigsministeren 
홢 ,홢Yil ministeren medvirke til, at gæste- 

arb ej dere i større udstrækning kan nyde 
godt af forebyggende tb-undersøgelser?" 

Ulla Worm: Jeg har tidligere her i folke- 
tinget haft lejlighed til at gøre opniærksom 
på problemet med den forebyggende tb- 
undersøgelse for vore gæstearbejdere. At det 
stadig er et problem, viser den sidste tids 
udtalelser i pressen. Jeg ved naturligvis 
godt, at sundhedsmyndighederne opmærk- 
somt følger dette spørgsmål, og. jeg forstår 
også udmærket, at det ikke er helt enkelt, 
dels fordi vore gæstearbejdere ofte kommer 
fra lande, hvor de sundhedsmæssige og soci- 
ale forhold ikke er  helt på linje med vore, 
dels fordi de ofte her i landet ikke har alt for 
gode forhold at bo under, og sidst, men ikke 
mindst nærer vore gæstearbejdere måske på 
grund af manglende oplysning en alvorlig <, 
frygt bade  for sygdom og i endnu høj ere 
grad for hospitalsindlæggelse.. 

Vi skulle meget nødig her i landet opleve 
en genopblussen af tuberkulosen. Danmark 
har stadig brug for det tilskud t i l  arbejds- 
kraften, som gæstearbejderne udgør, og da 
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. sundhedstilstanden både hos > befolkningen 
og hos: gæstearbejderne er äf s å  stor betyd- 
ning., har jeg fundet det rigtigt igen. at rejse 
spørgsmålet over for indenrigsministeren om 
fastere regler for udlændinges tb-undersø- 
gelse. ; i i . 

Indenrigsministeren (H. C. Toft): Som 
nævnt af fru Ulla Worm har det ærede med- 
lem tidligere rejst spørgsmål, her i folketin-, 
get om forebyggende tuberkuloseundersø- 
gelse af udenlandske arbejdere, der kommer 
til Danmark. Jeg udtalte dengang, håb om, 
at det  ville lykkes at etablere en systema- 
tisk tuberkuloseundersøgelse af alle uden- 
landske arbejdere, og at der kunne gennem- 
føres en ordning; som ville indebære, åt 
denne undersøgelse kunne ske på et så tid- 
ligt tidspunkt som muligt. 홢 , V: 

I den mellemliggende tid har et af ar- 
bejdsministeren nedsat udvalg , t i l  behand- 
ling af de udenlandske arbejderes forhold i 
Danmark i en skrivelse af ..juni 1970 henledt 
opmærksomheden på, at , der, når det af ju- 
stitsministeren i' folketinget fremsatte for- 
slag til lov om ændring af lov om udlændin- 
ges adgang til landet m. in: er gennemført, 
forventes; oprettet, et register, og udvalget 
har endvidere udtalt, at de i registeret inde- 
holdte -oplysninger vil give - de praktiske 
muligheder for etablering af helbredsunder- 
s ø g è l s e r .  '  ,  ,  ,  .  '  

Udvalget henstillede, at arbejdsministe- 
riet rettede henvendelse til indenrigsmini- 
steriet med henblik på etablering af helbreds-, 
undersøgelse af udenlandske arbejdere her i 
landet. I en skrivelse af 8. oktober i år har 
jeg meddelt arbejdsministeren, at indenrigs- 
ministeriet er enig i ; de synspunkter, der er 
fremført af udvalget til behandling af de 
udenlandske arbejderes forhold i Danmark, 
hvorefter der generelt bør etableres tuber- 
kuloseundersøgelse af de udenlandske arbej- 
dere, / uanset fra hvilket land d e  måtte 
komme. Jeg understreger, at denne undersø- 
gelse efter indenrigsministeriets opfattelse 
bør ske hurtigst muligt, efter, at de uden- 
landske arbejdere har fået arbejdstilladelse 
og er ankommet her til landet. ' 

En forudsætning for at gennemføre en 
systematisk tuberkuloseundersøgelse af, de 
udenlandske arbejdere er som nævnt den 

1, omtalte etablering af et register. Så snart de 

praktiske muligheder for systematiske un- 
dersøgelser således er tilvejebragt, er, inden- 
rigsministeriet rede til i et cirkulære til 
amtskommunerne samt til Københavns og, 
Frederiksberg, kommune at: foreslå, at de 
udenlandske arbejdere bliver behandlet på 
lige fod med danske statsborgere med hen- 
syn til betaling for tuberkuloseundersøgelse, 
det vil sige, at tuberkuloseundersøgelserne 
sker vederlagsfrit for den undersøgte,5 mens 
kommunerne modtager almindeligt sygehus- 
tilskud til nedsættelse af udgifterne. 

' Ulla Worm: Jeg vil gerne takke indenrigs- 
ministeren for det meget positive og meget 
oplysende svar, som jeg er meget glad for, 
og som jeg tror; i1t alle, der har med disse 
spørgsmål at gøre, også vil være meget glade' 
for. s : . 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

Af Arne Larsen til boligministeren: 
Hvilke skridt agter ministeren at tage 

for at hindre, at lejligheder i nyt byggeri f . . ' 
i lange tider står tomme på grund af udlej- 

ningsvanskeligheder som følge af et for 
højt huslejeniveau?" 

Arne Larsen: Jeg har stillet mit spørgs- 
mål, fordi jeg går ud fra, at boligministeren' 
er bekendt med, at det  nye udlejningsbyg- 
geri står over for meget store vanskelighe- 
der, idet det har meget svært ved at få udlej- 
et de,, nybyggede boliger, efter min opfat- 
telse på grund af de alt for høje huslejer. 
Trods rentesikring koster nu en 1 Y2 værelses 
beskeden lejlighed 1.000 kr. om måneden, 
og en nogenlunde anstændig familièbolig" 
1.500 kr. om måneden, hvortil kommer ind- 
skud på 6.000-13.000, kr. 

I  et byggeri i Hørsholm, Ådalsparkeri, har 
således nu i 1% år ca. 150 boliger stået 
tomme, og det til trods for, at man, efter 
hvad borgmesteren oplyser, har været særde- 
les energisk for at få udlejet de 680 lejlighe- 
der. Man har: annonceret i dagspressen, man 
har udsendt en boligavis i 42.000 eksempla- 
rer, man har tilbudt andre almennyttige 
boligselskabers boligsøgende, at de kunne få. 
boliger i Hørsholm, men alt sammen uden 
held. Arbejdernes Andels-Boligforening 
melder også om besværligheder, et, byggeri 
på Lyngbyvejen står over for meget store 
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udlej ningsvanskeligheder, men det forstår 
man, når en 2 værelsers lejlighed her skal 
koste 1.400 kr. om måneden, og der kræves 
9.400 kr. i, indskud. Hvad mon disse boliger 
kommer til at koste, den dag rentesikrings- 
ordningen er bortfaldet og man skal til at 
betale 12-14 pct.s renteudgifter, som jo læg- 
ges oven på huslejen? Fortsætter dette, kan 
vi risikere i tusindvis af ledige boliger og 
også byggekrak, og derfor må jeg gå ud fra, 
at regeringen alvorligt overvejer, hvad der 
kan gøres for at klare den målsætning, som 
jo alle har, at sikre alle borgere sunde boli- 
ger til overkommelige priser. 

Boligministeren (Hastrup): Vi har i bolig- 
lovgivningen regler 0111 rentesikring, om bo- 
ligsikring og om lån til finansiering af bolig- 
indskud. Hensigten med disse regler, som 
jo navnlig har betydning for husstande med 
børn og lave indkomster, og hvorefter til- 
skuddene kan andrage meget betydelige 
beløb, er dels at nedbringe kostlejen, dels at 
nedbringe risikoen for ledige boliger bl. a. i 
det almennyttige byggeri. 

Ved boligministeriets behandling af sa- 
gerne søger vi at holde udgifterne så langt 
nede som muligt under hensyntagen til, jeg 
kan måske endog sige på trods af, de krav, 
der i dag stilles til boligens udstyr, standard 
og størrelse. Vi følger nøje forløbet af udlej- 
ningen i det almennyttige byggeri. Netop 
inden for de seneste måneder har vi under- 
søgt, hvorledes udlejningen forløber såvel i 
hovedstadsområdet som i Århus, Ålborg og 
andre købstæder. Det er herved konstateret, 
at der'ikke generelt, er tegn på, at der står 
lejligheder tomme i længere tid, selv om der 
visse steder har kunnet spores en vis træg- 
hed med hensyn'til udlejningen af de største 
lejligheder. 

Ådalsparken, som hr. Arne Larsen omtal- 
te, er ,en bebyggelse med 700 lejligheder af 
forskellig størrelse. De første lejligheder var 
færdige til indflytning i juli 1969 og de sid- 
ste h-er, i forsommeren. Lejen er kalkuleret 
til 140 kr. pr. m2. Det er rigtigt, at der har 
været *, visse ud lej ningsvanskeligheder og 
endnu står knap 160 lejligheder ledige. Men 
jeg kan da oplyse, at der i september-okto- 
ber måned er indgået 68 nye lejemål, i 
samme periode har 27 boligsøgende fået til- 
budt en lejlighed, men har endnu ikke ac- 

cepteret endeligt, og 50 er skrevet på vente- 
liste til lejlighedstyper, som ikke længere er 
ledige. 

Det kan selvfølgelig siges at være mærke- 
ligt, at der i en boligknap tid kan opstå et 
fænomen som ledige og tomme lejligheder. 
Vi har nu igennem en meget lang årrække 
vænnet os til, at nybyggeriets lejligheder 
alle er udlejet, så at sige før de endnu er fær- 
dige til indflytning, men man må på den 
anden side se i ,øjnene, at det ikke kan vare 
ved, og det kan heller ikke være målet for 
en boligpolitik. Den fulde udlejning til en- 
hver tid er et indicium for boligmangel, 
mens en vis boligreserve i form af ledige lej- 
ligheder er forudsætningen for mere normale 
tilstande. Jeg vil selvfølgelig ikke hermed 
antyde, at boligmangelen i hovedstadsområ- 
det er overvundet, slet ikke, fordi der er 160 
ledige lejligheder i Hørsholm; der spiller 
naturligvis også andre forhold ind. 

: Trods de meget store tilskud til nybygge- 
riet må den stadig' større afstand mellem 
lejen i det ældre byggeri og lejen i nybygge- 
riet nødvendigvis lægge en dæmper , på de 
boIigsøgèndes lyst til at få deres boligbehov 
dækket i nybyggeriet. Hertil kommer de 
stadig større enheder i nybyggeriet, som 
medfører en række fordele ,af teknisk og 
økonomisk art, men som for; udlejningens 
vedkommende indebærer den ulempe, at der 
sker en så stærk koncentration med .hensyn 
til tid og sted, at det i en overgangsperiode 
måske kan knibe med at følge med, men bil- 
ledet kan jo skifte så at sige fra måned.til 
måned. , : . 홢 

Efterspørgslen efter de endnu ledige lej- 
ligheder i Hørsholm vil formentlig accelerere 
i takt med udlejningen, og på baggrund af 
udlejningstallene for september-oktober vil 
jeg tro, at der inden så forfærdelig længe vil 
være fuldt udlejet i Ádalsparken. Jeg ser, at 
direktøren for Dansk almennyttigt Boligsel- 
skab i dag i Berlingske Tidende erklærer, at  
han vil æde alle hatte i landet, hvis ikke folk 
senest om l år står i kø for at få, lejlighed i 
Ádalsparken. Han vil nu under ingen om- 
stændigheder kunne komme til at æde min 
hat, for jeg har ingen. ; 

Men lad mig slutte med at sige, at det er 
min opfattelse, at det problem, som yi her 
har mødt, og som jo ikke er enestående -T- 
vi har mødt det tidligere også i andre perio- 
der og i andre byggerier 홢 er et problem, 
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som vi også kan komme til at møde i fremti- 
den i storbyggerier, efterhånden som de bli- 
ver færdige. Skal vi bygge 'os ud af bolig- 
mangelen, må vi erkende, at jo nærmere vi 
kommer dette mål, desto større bliver risi- 
koen for. at efterspørgslen efter lej ligheder i 
nybyggeriet måske ikke hele tiden kan følge 
med, og at der derfor i en overgangsperiode 
kan opstå visse udlejnings vanskeligheder. 
Det er' regeringens "og lovgivningsmagtens 
opgave at følge dette så nøje som muligt. 

Arne Larsen: Der var ikke megen trøst at 
hente hos boligministeren, men det havde 
jeg i og for sig heller ikke forventet. Bolig- 
ministeren indrømmer dog, at der er en vis 
træghed og visse Vanskeligheder, men forhå- 
bentlig alt sammen af forbigående karakter. 
Det er det måske nok. For hvis Ádalsparken 
koster 140 kr. pr. m2, så kan j eg da godt se, at 
hvis vi fortsætter den nuværende boligpoli- 
tik, koster nybyggeriet om et år 160 kr. eller 
180 kr. pr. m2, og så bliver Ádalsparken lige 
pludselig billigt'byggeri. Men jeg kan ikke 
forstå, at det er den vej, vi skal fortsætte 
ad. Og hvad sker der den dag, rentesikrings- 

i ordningen for alle disse nybyggerier bortfal- 
der? Ja, så er det ikke 140 kr. pr. m2, men 
adskilligt mere, disse lejere kommer til at 
betale. Derfor synes jeg, at der skal gøres 
noget 'ganske alvorligt i denne situation. 
Trods boligsikringsordning og trods rente- 
sikrihgsordning har vi et huslejeniveau i 
dag, som er så højt, at almindelige, jævne 
mennesker ikke kan klare boligudgiften. 

Hvis boligministeren havde været til 
stede på boligbevægelsens stævne i Hel- 
singør i begyndelsen af september, så havde 
han nok, erfaret noget af en oprørsstemning, 
for hvad sagde man her? Man sagde: Vi er 
snart parat til at stoppe alt det, som kaldes 
socialt byggeri, for det er ikke andet end en 
karikatur. Man blev neddæmpet, og selv- 
følgelig går boligb evægelsen fortsat ind i nyt 
byggeri. Men man pegede her' meget stærkt 
på, at løsningen, der lå snublende nær, måtte 
være, at samfundet igen går direkte ind i 
finansieringen af det almennyttige, byggeri 
gennem ydelse af lån til en fast lav rente, 
således at der kan bygges boliger til en hus- 
leje, som kan betales af folk med jævne ind- 
tægter, og dét var egentlig det, jeg havde 
håbet at boligministeren ville have svaret. 

Boligministeren (Hastrup): Der bliver jo i 
nær fremtid lejlighed til en grundig drøftelse 
af boligproblemerne her i folketinget, men 
når hr. Arne Larsen henviser til det offentli- 
ges støtte, vil j eg dog gøre qpmærksom på, 
at efter beregninger, som vi har foretaget i 
boligministeriet, er vi i øjeblikket i den situ- 
ation, at den maksimale støtte, altså for- 
skellen imellem et byggeris kostleje og dét, 
som bliver den faktiske boligudgift for en 
familie med børn i et hovedstadsbyggeri, 
hvor kostlejen er' 22.500: kr., andrager 
14.500 kr. Man bringer altså under de nuvæ- 
rende ordninger med rentesikring og bolig- 
sikring boligudgiften ned fra 22.500 kr. til 
8.000 kr., og der er således tale om en offentlig , 
støtte til huslejebetalingen i det maksimale 
tilfælde på ca. 66 pet. Så kan man ikke sige 
andet, end at samfundet anstrenger sig dg 
efter min mening i meget betydelig grad for 
at prøve på at tilvejebringe social retfærdige 
hed på dette område. 

Hermed sluttede spørgsmålet. ' 

Af Kai Moltke til udenrigsministeren: , I 
홢Er ministeren ud fra de foreliggende 

meddelelser om, at Danmarks eventuelle 
optagelse i det europæiske fællesmarked 
vil medføre forpligtelser som medlem af 
en politisk og militær union, fortsat af 
den opfattelse, at dette vil være foreneligt 
med videreførelsen af vedtagen dansk 
atompolitik gående ud på, at kernevåben 
i fredstid under ingen omstændigheder 
kan placerer inden for dansk sø-, 'land- og 
luftterritorium, og vil regeringen mod- 
sætte sig en-ændring af denne politik?" = 

Kai Moltke: Når jeg har' rettet dette 
spørgsmål til udenrigsministeren, må jeg 
med det samme anmode om, at han ikke 
blot ordret gentager det svar, jeg fik ved 
åbningsdebatten her i tinget. Da kom hr. 
udenrigsministeren jo ind på; at det; var et 
helt urimeligt spørgsmål, j eg havde stillet, 
og begrundelsen er tydelig nok: medlem- 
skab af NATO . er, som erfaringerne' klart 
viser, foreneligt med dansk atompolitik, og 
derved er det åbenbart urimelige' i hr. Kai 
Moltkes spørgsmål belyst. 

Nu er udenrigsministeren lige såvel som 
jeg vidende om, at der er sket et og andet i 
mellemtiden. Man behøvede jo blot at lytte 
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til weekendens radio- og fjernsynsudsendel- 
ser. Her fik vi pludselig at vide, at man i sin 
tid for Danmarks vedkommende, og det vil 
sige gennem udenrigsministeren;, hår taget 
en vis reservation med hensyn til de mili- 
tære anliggender. Og så vidt jeg iorstår: 홢 
det er ja' meget vanskeligt at få pressen til 
àt give befolkningen oplysning her 홢 har 
man fået; et svar på deniie,,danske reservati- 
Oll, som kort og1 godt går ud på, at man ikke 
kan tillade forbehold med hensyn til mili- 
tære og udenrigspolitiske spørgsmål. ; 

Endvidere foreligger der en hel del mate- 
riale fra fællesmarkedet i en betænknin'g; om 
den gradvise Oprettelse af en udenrigs- og 
militærpolitisk union. Ja men hvis det er en 
betingelse for at indtræde, i fællesmarkedet, 
så er der jo tale om at fraskrive sig en væ- 
sentlig del af dansk suverænitet, og noget 
sådant kan mig bekendt kun gennemføres 
ved en grundlovsændring. ; 홢 v 

Kommer vi ind i  en udenrigspolitisk og 
militærpolitisk union, er det ikke længere 
udenrigsministeren eller nogen dansk myn- 
dighed, som har herredømmet over, hvor- 
dan det vil komme t i l  at se ud med enkelt- 
heder i vor politik. Derfor vil jeg i første 
omgang bede udenrigsministeren om at op- 
lyse, hvad der; foreligger siden åbningsde- 
batten og indtil'i dag. , ' 

Udenrigsministeren (Poul < Hartling): I 
folketingets åbningsdebat den 8. oktober i 
år stillede det ærede medlem præcis det 
samme spørgsmål, som nu er stillet i dag. 
Det ér at læse sp.' 285, og mit i svar er at 
finde sp. 309. Jeg har undret mig over, hvad 
formål det kunne have at stille det samme 
spørgsmål mod en måneds mellemrum. Gan- 
ske vist hedder det i pædagogikken, at gen- 
. tagelse er lærdommens moder, og jeg arbej- 
der naturligvis gerne med på hr. Kai Molt- 
kes fremgang i lærdom, selv om det sker 
uden større forhåbninger. Men jeg svarer da 
som for en måned siden 홢r jeg skal undlade 
at henvise t i l  det urimelige i spørgsmålet 
ved denne lejlighed, det står allerede i sp. 

309 홢 at dansk medlemskab af fællesmar- 
kedet ikke, j eg, gentager: ikke kan ændre 
vor atompolitik. 홢 홢 r :, . .  , , . 5 

Det politiske: samarbejde inden for fælles- 
markedet har som bekendt konsultativ ka- 
rakter. Jeg forstod; på den mundtlige be- 
grundelse af spørgsmålet for et øjeblik si- 
den, at ordene 홢som bekendt" ikke, går på 
det ærede medlem hr. Kai Moltke, men det 
er ikke desto mindre sådan,; at tanken om en 
udenrigs- og militærpolitisk union, som hr. 
Kai, Moltke fremstillede den, må stå for 
hans egen regning. Det politiske samarbej- 
de,: som er, lagt frem,, har konsultativ karak- 
ter, og der er intet i dette, samarbejde, der 
kan forpligte os til at ændre dansk; kernevå- 
benpolitik. Jeg understreger, at regeringens ' 
kernevåbenpolitik ligger fast. Den går nu 
som hidtil ud på, at der ikke må findes ker-, 
nevåben inden for dansk område. Jeg siger 
det igen som for: en måned siden klart og 
utvetydigt. Jeg er parat til at sige det én 
gang til om en måned, hvis det ærede med- 
lem skulle behøve at spørge igen. 

Kai Moltke: Jeg er selv en stor beundrer 
af den pædagogiske metode. Men udenrigs- 
ministeren må vistnok kunne se, at der i 
formålsparagrafferne for EEC, som de har 
ligget i årevis siden Roii-itral?,--tatens udarbej- 
delse, er en bevidst stræben henimod en 
ændring af forholdene,-en koordinering som 
den omtalte. 홢 ä ; 

Da vi står over for en fællesmarkedsdebat 
hér i tinget, vil jeg spørge, om udenrigsmini- 
steren er villig til at sørge for, at den eller de 
betænkninger om politisk og militærpolitisk 
union, smb: findes, bliver stillet til folketings- 
medlemmernes rådighed, at folketingets - 
medlemmer kan få adgang til at se de, reser- 
vationer, der i sin tid blev taget 'af den dan- 
ske regering med hensyn til militærpolitik- 
ken, og at det svar, som Danmark har ,mod- 
taget på dette fra fællesmarkedet gennem 
udenrigsminister Scheel, vil være til rådig- 
hed for folketingets medlemmer, før man 
indlader sig i en debat om ting, som man 
overhovedet ikke har nogen oplysning om? 

60 



947 l 4/n 70: Spørgsmål til ministrene. 948 

[Kai Moltke.] 
Jeg skal altså ud fra den pædagogiske 

metode blot spørge: er udenrigsministeren 
villig til at gøre disse materialer tilgængelige 
i skriftlig form for folketingets medlemmer, ' 
før vi når frem til fællesmarkedsdebatten? 

Udenrigsministeren ,'-(Poul Hartling): Jeg 
må måske lige sige til det ærede' medlem, at 
i ethvert pædagogisk arbejde drejer det sig 
ikke blot om muligheden for at aflevere 
materiale, men også om den lærvillighed, 
som er til stede hos dem, der skal modtage 
pædagogikken. " 홢 

I formålsparagrafferne i Romtraktaten 
står der intet om en militærpolitisk union, 
og det kan kun tjene: agitàtoriske formål, 
når man forsøger at lægge noget ind, som 
ikke står der. 

Hvad angår den såkaldte Davignonrap- 
port, og de danske bemærkninger til den, som 
ikke på nogen måde kan falde ind under 
betegnelsen 'reservation eller noget lignende, 
så er dette allerede til folketingets rådighed 
i udenrigspolitisk nævn. 

Hermed sluttede spørgsmålet.  ̂

Af Højland til undervisningsministeren:: 0 
홢Kan ministeren oplyse, hvornår 

prøver i enkelte, fag til realeksamen vil 
kunne gives ved forberedelseskurser un- 
der lov om fritidsundervisning?" 

Skriftlig begrundelse: 

, Ved gennemførelse af lov om fritidsunder- 
visning blev der åbnet mulighed for, at for- 
beredelseskurser under denne lov ud over de 
tekniske forberedelseseksaminer kunne give 
undervisning til og prøver i enkelte fag til 
HF, studentereksamen og realeksamen. 

Igangsættelsestidspunktet blev efter 10-' 
ven overladt til ministeren, der indtil nu har 
ladet HF afholde ved enkelte kurser efter 
dette princip; 

Det , vurderes imidlertid, at der klart : er 
behov for igangsættelse for enkeltfagsprøver 
også på realeksamehsniveauet. 

Herved smidiggøres efteruddannelsesom- 
rådet yderligere, og det vides, at flere kurser 
har såvel kapacitet som evne, til at dække 
også dette område. 

Højland: Mit spørgsmål har i og for sig 
den fornøjelige begrundelse, at man fra mi- 
nisteriets side har iværksat en aktivitet, som 
synes a f  få en succes, man kunne ønske ud- 
videt. Der er tale om deleksamensprincippet 
inden for voksenundervisningen,. Der er tale 
om deleksamen til studentereksamen, højere 
forberedelseseksamen og realeksamen. 
Hjemmelen for disse 'delelzsaiiiinér findes i 
lov om fritidsundervisning, og ministeren 
har foreløbig ladet dette arbejde iværksætte 
på HF-niveau ved en række af landets for- 
beredelseskurser. : 
홢 Jeg tror, ministeren er enig med mig 
i, at dette forsøg tegner til en sådan 
succes, at man allerede nu kunne ønske 
en 홢 udvidelse. Succesen består dels i, 
at den studerende får mulighed for at til- 
vælge det eller, de fag, der har størst relè- 
vans til den videreuddannelse, som vedkom- 
mende ønsker sig, dels i, at tilvalgsprincippet 
muliggør,: at man strækker uddannelsen ud 
over den normale enhedstid, som uddannel- 
sen i den øvrige undervisningssektor ellers 
ville have. Delfagsprincippet ér en værdifuld 
gevinst, for hele .efteruddannelséssektoren, 
og det skulle glæde mig, hvis undervisnings- 
ministeren kunne bekræfte, at man overvej- 
er, en udvidelse f. eks. også til realeksamens- 

. området. 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Jeg er ganske enig med hr. Højland i det 
meget glædelige og meget Qpmulltrende; at 
der igennem fritidslov,eii er givet en række 
muligheder for; voksenundervisning og ef- 
teruddannelse, og at det efter alt, hvad vi 
kan se, bliver en succes, vel endda større 
end de mest optimistiske havde forventet. 

I bekendtgørelsen ,̂<af 1969 om fritidsun- 
dervisning for voksne er anført 홢 og det er 
det, som hr. Højland henviser til: 

홢Der kan tillige godkendes undervis- 
ning, der forbereder til prøver i enkelte 
fag i niveau med realeksamen, HF og 

, studentereksamen. Ikrafttrædelsestids- 
punkt og retningslinjer herfor fastsættes 

i af undèrvisningsministeren." 
Det er således understreget, at der ikke 

kræves ændring af lov om fritidsundervis- 
ning for at iværksætte sådan undervisning, 
og for så vidt angår højere forberedelséseks- 

홢 amen, er det fastslået, at denne eksamen 
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kan tages stykkevis, hvorimod såvel real- 
som studentereksamen er opbygget som hele 
eksaminer. Det vil derfor kræve en ændring 
af realeksamens struktur, såfremt der skal 
være mulighed for at aflægge prøver i en- 
keltfag, og hele spørgsmålet om realeksa- 
mens struktur er til behandling i folkesko-, 
lens læseplanudvalg i forbindelse med drøf- 
telse af folketingets vedtagelse af. 9 punkts 
programmet i forbindelse med udvidelse af 
undervisningspligten i 1972. Før folkesko- 
lens læseplanudvalg har færdigbehandlet 
spørgsmålet og afgivet indstilling, er der 
ikke basis for at ændre realeksamens struk- 
tur og dermed for at indføre undervisning, 
afsluttende med prøver i. enkeltfag på real- 
eksamensniveåu. 

Som det fremgår af det, jeg har sagt, ar- 
bejdes der med spørgsmålet, og jeg håber, at 
vi, når de nye læseplaner er færdigudarbej-! 
det, vil kunne finde en løsning på det. 

Højland: Jeg vil gerne takke ministeren 
for svaret. Jeg er godt nok lidt ked af, at 
der er så mange hurdler undervejs, der skal 
hoppes over, men jeg tolker alligevel svaret 
i afgjort positiv retning og beder om, at 
man under den nødvendige strukturændring 
tager hensyn til de allerede indvundne erfa- 
ringer, således at strukturen bliver ændret, 
så enkeltfagsprincippet bliver muligt i hvert 
fald i efteruddannelsessektoren. 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Jeg skal gerne svare på det .sidste, at det vil 
vi gerne overveje, men skal maske føje til, 
at det kan være et spørgsmål, om man ikke 
netop ved at' satse alt for stærkt på realeksa- 
men forsinker jen hensigtsmæssig udvik- 
ling mod den smidiggørelse af uddannelses- 
systemet, som vi alle ønsker. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

Af' Lene Bro til undervisningsministe- 
ren: 
"Agter ministeren at liberalisere be- 

stemmelsen om ikke-studenters adgang til 
eksamen fra universiteterne samt oplyse, 
hvilke kriterier der ligger til grund for de 
hidtil givne dispensationer, herunder op- 
lyse, hvor mange dispensationer der indtil 
nu er givet?" 

Lene Bro: Når jeg har rejst spørgsmålet 
om liberalisering og ministerens syn på det- 
te, af adgangskriteriet for at studere og tage 
eksamen ved universiteterne, er det, fordi, 
jeg finder, at de nuværende adgangsbetin- 
gelser har. en stor social skævhed, og dags- 
pressen har givet offentligheden den opfat- 
telse, at disse dispensationer gives temmelig 
tilfældigt. Jeg finder det uheldigt, at menne- 
sker, der ikke har haft mulighed for at tage 
en studentereksamen i de unge år, skal tvin- 
ges til at gøre det senere, hvis de ønsker en 
højere uddannelse. F. eks. kunne en er- 
hvervsmæssig erfaring efter min mening 
være et fuldt så godt grundlag for en vide- 
reuddannelse. Jeg håber, at ministeren er 
enig med mig i det, og at ministeren vil 
undersøge, om de kriterier, der anvendes for 
bedømmelse af dispensationsmuligheder i 
dag, ikke er ,for snævre. < 

Jeg vil i den forbindelse bede ministeren 
give et eksempel på, hvilke kriterier dér er 
anvendt, og hvor mange dispensationer der 
er givet. Jeg tror, ministeren vil give mig ret' 
i, at det gælder om at fremme alles mulig- 
hed for uddannelse,, og en liberalisering af 
adgangsbetingelserne vil kunne medvirke 
hertil. 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
De nugældende regler om adgang til at stu- 
dere og tage eksamen ved universiteterne 
blev fastsat i foråret 1967 og revideret i ef- 
teråret 1969. De er således ganske nye. Ef- 
ter disse regler er følgende eksaminer ad- 
gangsgivende: studentereksamen naturligvis 
홢 det har den været igennem mangfoldige 
år 홢 afsluttende eksamen fra samtlige hø- 
jere uddannelsesinstitutioner uden for uni- 
versiteterne, afsluttende eksaminer fra han- 
delshøjskolernes korterevarende uddannel- 
ser, teknikumingeniøreksamen, lærereksa- 
men, bibliotekareksamen og afgangsbevis 
fra arkitektskolerne. Endvidere giver højere 
handelseksamen fra 1969 adgang til univer- 
siteternes økonomiske Og juridiske studier, 
og universiteterne har givet tilsagn om at 
give adgang på grundlag af højere forbere- 
delseseksamen under hensyn til tilvalgsfag 
og det samlede eksamensresultat. Når erfa- 
ringerne er indhøstet herfra, vil bestemmel- 
serne formentlig kunne ændres således, at 
højere forberedelseseksamen bliver en af de 
eksaminer, der giver umiddelbar ret til 
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immatrikulation. Der er altså ,!eITii'række 
uddannelser, som'giver adgang, selv om de 
ikke nødvendigvis bygger på studentereksa- 
men.'1 

Adgangs bestemmelserne indeholder desu- 
den en dispensationsbemyndigelse" hvoref- 
ter hvert universitets rektor i individuelle 
tilfælde kan meddele tilladelse til indskriv- 
ning af studerende. I sådanne tilfælde kan 
immatrikulation begrænses til kun at give 
adgang til at studere og tage eksaminer in- 
den for bestemte fagområder. : 

' Når fru Lene Bro spørger, hvilke5 krite- 
rier der har været lagt til grund for de hid- 
til givne dispensationer, må jegi svare, at 
dér, netop fordi dispensationsbemyndigelsen 
ér givet til universiteternes réktoier, ikke fra 
ministeriets side er fastlagt generelle ret- 
ningslinier. Men det er én klar forudsætning, 
at afgørelsen i de; enkelte sager skeri.efte'r en 
samlet vurdering âf. ahsøgerehs; samlede for- 
kundskaber, såvel teoretiske som praktiske, 
hvorved også de tilfælde, som fru Lene Bro; 
nævnte, vil kunfié' tages med ;i: vurdéringen, 
når der skal gives; dispensation. Men; som 
sagt: faste regler er ikke5givet af ministeriet, 
idet afgørelsen er lagt ud til de enkelte uni-, 
versiteters rektorer. 

, Jeg er" imidlertid bekendt med, at afgørel- 
serne først og fremmest træffes ud fra en 

. 11 l vurdering af, om ansøgeren' dokumenterer 
en uddannelse, der som helhed betragtet må 
skønnes at svare til -eli af de adgangsgivende 
eksaminer, og hvis dette ikke er tilfældet, 
så ud fra en vurdering af, om skoleuddan- 
nelse på forskellig vis er suppleret med en 
sådan fågrelevant i uddannelse, at Indskriv-1, 
ning ved det ønskede studium er berettiget. ,.., 

Antallet af studerende, der er immatriku- 
leret ved: dispensation siden 1967, er for 
Odense universitet 61, for Århus-universitet 
29 og for'Københavns universitet ca. 260 af 
i alt ca. 400 ansøgninger. Immatrikulatio- 
nen er i så godt som alle tilfælde sket med 
henblik på; et enkelt fagområde, og der er i 
en vis udstrækning stillet krav5 om tillægs- 
prøver. 

Jeg vil gerne give udtryk for, at det nu, 
efter at disse nye regler med' dispensations- 
adgangen-har været i kraft i 4 år, vil .være 
naturligt, om de, der har arbejdet med an- 
søgningerne, gør status over situationen 
med henblik på sagens videre forløb. 홢 Be- 

stemmelserne er, som dét fremgår af det, jeg 
har sagt, ganske liberale. En yderligere libe- 
ralisering vil det næppe være rigtigt at tage 
stilling til; før man har en opgørelse over, 
hvorledes erfaringerne med den nye ordning 
har virket, men 4 års erfaring ér ved at være 
grundlag nok for, at en sådan opgørelse kan 
foretages. ! = y : 

Lene Bro: Jeg er ved at synes, det er helt 
hyggeligt at stille spørgsmål til undervis- 
ningsministeren. Jeg er nok en af ,'de få, der 
er i den situation at få et klap ; skulderen:  
hver gang. : 

Det var rart at høre, at ministeren er enig 
i, at vi skal lukke op for disse dispensations- 
muligheder. Men så vil jeg gerne spørge mi- 
nisteren: kan vi vente et initiativ fra mini- 
sterens hånd, der går ud på, at det nu un- 
dersøges,' så man-får en klar opfattelse, af, 
hvem der kan komme ind 홢 at man gerne' 
vil forsøge at liberalisere det? , 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Der lå vist i dét, jeg sagde i mit første svar, 
at vi gerne vil lade foretage en opgørelse og 
en vurdering af 'de erfaringer, man har. Der- 
efter vil man kunne tage stilling yderligere. 

Hermed sluttede spørgsmålet, og spørge- 
tid eti, var dermed til ende. , :s t 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov. om be- 
grænsning df refusion i henhold til lov om til- 
skud til de offentlige veje. ;/ 

(Lovforslaget (nr. 14) findes i "tillæg A. sp. 
923, fremsættelsen ii tidenden sp. 105). 홢 

: Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ove Hanseii: I marts måned i fjor 'be- 
handlede vi byrdefordelingsforslagene, og 
dengang gennemførte et flertal i folketinget 
desværre betydelige nedskæringer af vejre- 
fusionerne, nemlig med ca. pct. Jeg 
beklager denne nedskæring, og dét tror jeg 
m a n g e  kommuner gør; Men jeg havde 
dog opfattelsen af, at dermed var kommu- 
nerne fredet; nu ville man i hvert fald ikke 
foretage yderligere ændringer, og skulle der 
foretages ændringer, måtte det. da snarere 


